

## КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ

Бабенко Виталий Александрович	<b>Россия. Ставрополь.</b> Государственное унитарное предприятие “Наследие” министерства культуры Ставропольского края, главный специалист
Гершкович Яков Петрович	<b>Украина. Киев.</b> Институт археологии НАН Украины, старший научный сотрудник отдела археологии энеолита-бронзового века, кандидат исторических наук
Доде Злездана Владимировна	<b>Россия. Ростов-на-Дону.</b> Южный научный центр РАН, ведущий научный сотрудник, доктор исторических наук
Евглевский Александр Викторович	<b>Украина. Донецк.</b> Национальный университет, старший научный сотрудник археологической научно-исследовательской группы исторического факультета
Кравченко Светлана Александровна	<b>Россия. Азов Ростовской обл.</b> Историко-археологический и палеонтологический музей-заповедник, старший научный сотрудник, хранитель археологических фондов
Масловский Андрей Николаевич	<b>Россия. Азов Ростовской обл.</b> Историко-археологический и палеонтологический музей-заповедник, заведующий отделом археологии
Потемкина Татьяна Михайловна	<b>Украина. Донецк.</b> Национальный университет, старший научный сотрудник археологической научно-исследовательской группы исторического факультета
Рудаков Вадим Геннадьевич	<b>Россия. Москва.</b> Государственный Исторический музей, научный сотрудник отдела археологических памятников, кандидат исторических наук
Фризен Сергей Юрьевич	<b>Россия. Москва.</b> Институт этнологии и антропологии им. Н.Н.Миклухо-Маклая РАН, научный сотрудник отдела физической антропологии, кандидат исторических наук
Ходжайов Тельман Касимович	<b>Россия. Москва.</b> Институт этнологии и антропологии им. Н.Н.Миклухо-Маклая РАН, главный научный сотрудник отдела физической антропологии, доктор исторических наук, профессор
Ходжайова Гальшира Кутузовна	<b>Россия. Москва.</b> Институт психологии и педагогики, доктор исторических наук, профессор
Швецов Михаил Львович	<b>Украина. Донецк.</b> Донецкий Центр Института востоковедения им. А.Крымского НАН Украины, руководитель

## CONTRIBUTING AUTHORS

- Vitaliy A. Babenko **Russia. Stavropol.** State Unitary Enterprise “Naslediye” of the Ministry of Culture of Stavropol province, Chief Expert
- Yakov P. Gershkovich **Ukraine. Kiev.** Institute of Archaeology of Ukraine’s National Academy of Sciences, Senior Researcher at Dept. of Eneolith and Bronze Age Archaeology, Ph.D. of History
- Zvezdana V. Dode **Russia. Rostov-upon-Don.** Southern Scientific Centre of Russian Academy of Sciences, Chief Researcher, Doctor of History
- Alexander V. Yevglevsky **Ukraine. Donetsk.** Donetsk National University, Archaeological Research Group at Faculty of History, Senior Researcher
- Svetlana A. Kravchenko **Russia. Azov, Rostov province.** Azov Historical-Archaeological and Paleontological Museum-Reserve, Senior Researcher, Keeper of Archaeological Collection
- Andrei N. Maslovskii **Russia. Azov, Rostov province.** Azov Historical-Archaeological and Paleontological Museum-Reserve, Senior Researcher
- Tatiana M. Potyomkina **Ukraine. Donetsk.** Donetsk National University, Archaeological Research Group at Faculty of History, Senior Researcher
- Vadim G. Rudakov **Russia. Moscow.** State Historical Museum, Researcher at Dept. of Archaeological Monuments, Ph.D. of History
- Sergey Yu. Frizen **Russia. Moscow.** N.N.Miklukho-Maklai Institute of Ethnology and Anthropology of the Russian Academy of Sciences, Researcher of Department of Physical Anthropology, Ph.D. of History
- Telman K. Khodzhaiov **Russia. Moscow.** N.N.Miklukho-Maklai Institute of Ethnology and Anthropology of the Russian Academy of Sciences, Chief Researcher of Department of Physical Anthropology, Doctor of History, Professor
- Galshira K. Khodzhaiova **Russia. Moscow.** Institute of Psychology and Pedagogy, Doctor of History, Professor
- Mikhail L. Shvetsov **Ukraine. Donetsk.** A.Krymskiy Institute of Oriental Studies, Donetsk branch, Head

## СОДЕРЖАНИЕ

Предисловие . . . . .	5
<b>Масловский А.Н. (Россия. Азов)</b> Поливная керамика местного производства в золотоордынском Азаке. Краткий очерк . . . . .	7
<b>Кравченко С.А. (Россия. Азов)</b> Керамика “минаи” из Азака . . . . .	73
<b>Швецов М.Л. (Украина. Донецк)</b> О комплексе жилых построек эпохи Золотой Орды на Царином городище . . . . .	97
<b>Евглевский А.В. (Украина. Донецк)</b> Определение джучидских монет с городища Царино (из раскопок М.Л.Швецова в 1988-1991 гг) . . . . .	117
<b>Ходжайов Т.К., Швецов М.Л., Ходжайова Г.К., Фризен С.Ю.</b> <b>(Россия. Москва; Украина. Донецк; Россия. Москва)</b> Население Подонцовья эпохи Золотой Орды (по материалам могильников у села Маяки) . . . . .	125
<b>Бабенко В.А. (Россия. Ставрополь)</b> Погребения эпохи Золотой Орды в сырцовых оградках на территории Центрального Предкавказья . . . . .	193
<b>Гершкович Я.П. (Украина. Киев)</b> Половецкий кобызчи . . . . .	231
<b>Доде З.В. (Россия. Ростов-на-Дону)</b> Эмблемы с изображениями луны, солнца и драконов в костюме монгольской кочевой элиты XIII-XIV веков . . . . .	251
<b>Потемкина Т.М. (Украина. Донецк)</b> Металлические посудовидные изделия из погребений номадов золотоордынского времени Восточной Европы: проблемы и стереотипы . . . . .	279
<b>ДИСКУССИИ И РЕЦЕНЗИИ</b>	
<b>Рудаков В.Г. (Россия. Москва)</b> Вновь о путешествии А.Контарини, Сараях и не только... . . . . .	307
<b>Доде З.В. (Россия. Ростов-на-Дону)</b> “Credo quia absurdum est”. Еще раз о рельефах из Кубачи . . . . .	323
<b>Евглевский А.В. (Украина. Донецк)</b> Рец.: “Златната Орда и Българите”. Пламен Павлов, Георги Владимиров. – 175 с. (на болгарском языке) . . . . .	341
Список сокращений . . . . .	349
Краткие сведения об авторах . . . . .	350

## INDEX

Preface . . . . .	5
<b>Maslovskii A.N. (Russia. Azov)</b>	
Glaze pottery of local manufacture in Golden Horde Azak. Brief outline . . . . .	7
<b>Kravchenko S.A. (Russia. Azov)</b>	
“Minai” pottery from Azak . . . . .	73
<b>Shvetsov M.L. (Ukraine. Donetsk)</b>	
On complex of dwellings of Golden Horde time at Tsarino hillfort . . . . .	97
<b>A.V.Yevglevsky (Ukraine, Donetsk)</b>	
Description and analysis of Juchi coins from Tsarino hillfort (From M.L.Shvetsov’s excavations in 1988-1991) . . . . .	117
<b>Hodzhaiov T.K., Shvetsov M.L., Hodzhaiova G.K., Frizen S.Yu. (Russia. Moscow; Ukraine. Donetsk; Russia. Moscow)</b>	
Population of Severskii Donets basin of Golden Horde time (based on excavations of burial grounds of Tsarino hillfort near Maiaki village) . . . . .	125
<b>Babenko V.A. (Russia. Stavropol)</b>	
Burials of Golden Horde time enclosed by adobe fences found on territory of Central Ciscaucasia . . . . .	193
<b>Gershkovich Ya.P. (Ukraine. Kiev)</b>	
Polovets kobyzchi . . . . .	231
<b>Dode Z.V. (Russia, Rostov-on-Don)</b>	
Emblems with images of moon, sun and dragons on costume of 13 <sup>th</sup> -14 <sup>th</sup> centuries Mongolian nomadic elite . . . . .	251
<b>Potyomkina T.M. (Ukraine, Donetsk)</b>	
Metal tableware-like products from burials of nomads of Golden Horde time of Eastern Europe: problems and stereotypes . . . . .	279
<b>DISCUSSIONS AND REVIEWS</b>	
<b>Rudakov V.G. (Russia. Moscow)</b>	
A.Contarini’s travel, Sarays et al. revisited . . . . .	307
<b>Dode Z.V. (Russia. Rostov-upon-Don)</b>	
“Credo quia absurdum est”. Kubachi reliefs revisited . . . . .	323
<b>Yevglevsky A.V. (Ukraine. Donetsk)</b>	
Review: “The Golden Horde and Bulgarians”. Plamen Pavlov, Georgy Vladimirov. – 175 pages (in Bulgarian) . . . . .	341
Indications . . . . .	349
List of Authors . . . . .	350